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ROMÁNIA/ERDÉLY 

   
Elérhető a Magyar Tudomány folyóirat augusztusi száma 

A legfrissebb szám tematikus összeállítása Vekerdi László emlékezete címet viseli, melyben számos írás foglalkozik Vekerdi László 

orvosi tevékenységével és orvostörténeti munkásságával. A vendégszerkesztő ezúttal Schubert András. […] A tanulmányok között 

található Bazsa György, Családi kapcsolatok a Magyar Tudományos Akadémia tagjai között című munkája is…” Forrás: MTA.hu: 

teljes cikk > teljes cikk 2 > 

SUMMA Sipos Emese gyógyszerész egyetemi tanárral 

Sipos Emesével, a Marosvásárhelyi Orvosi- és Gyógyszerészeti Egyetem (MOGYE) Gyógyszerészeti Karának egyetemi tanárával 

készített interjút Pákai Enikő a SUMMA sorozat keretében. Az újabb értékes beszélgetés az Erdélyi Figyelő YouTube-csatornáján 

és Facebook-oldalán tekinthető meg…” Forrás: KAB.ro: teljes cikk > 

Az MTA Kolozsvári Akadémiai Bizottságának nyertes pályázatai 

Az MTA Kolozsvári Akadémiai Bizottságának web felületén publikálásra kerültek a 2024/II. félévi kiírásán 

támogatást/résztámogatást nyert szakbizottsági pályázatok…” Forrás: KAB.ro: teljes cikk > 

 

Brâncuşi Târgu Jiu-i szoboregyüttese és a római limes romániai szakasza is felkerült a világörökségi listára 

Raluca Turcan kulturális miniszter bejegyzése szerint erről a Világörökségi Bizottság döntött az indiai Újdelhiben zajló 46. 

ülésszakán. A római limes romániai szakasza kapcsán Turcan emlékeztetett arra, hogy az ókori Dacia területe a római világ része 

volt, és a román nemzet eredete szorosan kötődik Rómához és a Római Birodalomhoz…” Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Podcast: Hétköznapi román és magyar kifejezésekre tanítja hallgatóit a Marosvásárhelyi Rádió 

Marosvásárhelyen régen még a románok is tudtak magyarul, de a most már 35 százalékra visszaszoruló magyar közösségben is jobb 

volt a román nyelvtudás, mint manapság. Mivel mind a két közösség hasznára van, ha ismeri egymás nyelvét, a Marosvásárhelyi 

Rádió a románoknak magyar, a magyaroknak román nyelvű leckéket kezdett el sugározni. A Székely Csaba által írt frappáns és 

humoros párbeszédek a mindennapokban játszódnak, és különböző hétköznapi kifejezéseket tanítanak meg a hallgatóknak. […] A 

Nyelvleckéket legalább másfél évesre tervezik, de reményeik szerint 2025-ben tovább folytatódik a nyelvtanulás. Havonta négy 

részt osztanak meg a hallgatókkal. […] A Rádió frekvenciáin heti 14 alkalommal lehet a nyelvleckével találkozni. […] A 

kezdeményezésről a Marosvásárhelyi Rádió főszerkesztőjét, Szász Attilát kérdezte Birtalan Albert…” Forrás: Transtelex.ro: teljes 

cikk > teljes cikk 2 > 

Beszélgetés: Kiszorult vagy elfelejtett ügyeinkről – mi lesz velük? 

Akár a székelyföldi autonómiáról is beszélhetnénk, ezúttal azonban csak néhány konkrét témát érintünk, amelyek valahogy háttérbe 

szorultak az utóbbi időben, pedig közösségi szempontból fontosak – így indította Rostás Szabolcs, a Krónika portál főszerkesztője 

a Kiszorult vagy elfelejtett ügyeinkről – mi lesz velük? címmel meghirdetett eszmecserét, amelyen az erdélyi magyar egyházak 

ingatlanjainak visszaszolgáltatásáért, illetve az önálló marosvásárhelyi magyar orvosképzésért folytatott harcok állását mutatták be 

a meghívottak, kontrasztként pedig egy jó magyarországi példát ismertettek. […] Egyházi ingatlanokhoz ugyan nincs köze, de a 

napirendről szintén évek óta lekerült ügyek közé tartozik az önálló magyar orvosképzés kérdése, amelyről Brassai Attila, a 

Marosvásárhelyi Orvosi és Gyógyszerészeti Egyetem (MOGYE) tanára tartott igen lehangoló beszámolót…” Forrás: 3szek.ro: teljes 

cikk > 

A székelyföldi megyékben hetven százalék fölötti a tanárok véglegesítő vizsgaeredménye 

Az oktatási minisztérium adatai szerint 8534 tanár jelentkezett a véglegesítő vizsgára országosan, de végül csak 7844 pedagógus 

jelent meg, 690 jelentkező nem jelent meg vagy kiment a teremből a vizsgatétel láttán. Öten próbáltak meg csalni országos szinten, 

őket el is kapták, kizárták a vizsgáról. A véglegesítő vizsga azért fontos a pedagógusok életében, mert ez jogosítja fel őket arra, 

hogy a tanári pályán maradhassanak a közoktatásban…” Forrás: Szekelyhon.ro: teljes cikk > 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 
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https://mersz.hu/magyar-tudomany-202408/
https://mersz.hu/mod/object.php?objazonosito=matud202408_f107762_i2
https://kab.ro/hirek/hir/summa-sipos-emese-gyogyszeresz-egyetemi-tanarral-1688
https://kab.ro/hirek/hir/nyertes-palyazatok-1687
https://kronikaonline.ro/belfold/brancui-targu-jiu-i-szoboregyuttese-es-a-romai-limes-romaniai-szakasza-is-felkerult-a-vilagoroksegi-listara
https://transtelex.ro/kozelet/2024/07/31/marosvasarhelyi-radio-tanitas-roman-magyar-nyelvlecke
https://transtelex.ro/kozelet/2024/07/31/marosvasarhelyi-radio-tanitas-roman-magyar-nyelvlecke
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/07/31/humoros-nyelvtanulas-a-marosvasarhelyi-radioval/
https://www.3szek.ro/load/cikk/167582/amikor-a-roman-allam-sunyin-keresztbe-tesz
https://www.3szek.ro/load/cikk/167582/amikor-a-roman-allam-sunyin-keresztbe-tesz
https://szekelyhon.ro/aktualis/ok-mar-biztosan-a-pedagogusi-palyan-maradhatnak


       

Magyar oktatókat várnak Csángóföldre 

Múlhat egyetlen pedagóguson is, hogy a moldvai csángó falvak valamelyikében ősztől ne folytatódjék a magyar nyelvű 

óvodai/iskolai oktatás, több helyütt a második tanító/tanár hiánya miatt csökkenhet azoknak a gyermekeknek a száma, akik részt 

vehetnek a magyar órákon […] hangsúlyozta lapunk érdeklődésére Hegyeli Attila, a Moldvai Csángómagyarok Szövetsége 

(MCSMSZ) oktatási felelőse. Gyakori, hogy a fiatal pedagógusok egy tanévre vállalnak oktatást valamelyik moldvai csángó faluban, 

gyakorlati időnek szánják, vagy továbbképzés, családalapítás miatt mennek tovább és helyettesíteni kell őket. […] Az MCSMSZ 

oktatási programja keretében harmincöt település közül huszonegyben tartanak magyar órákat az iskolában, ezeken hatszáz diák 

vesz részt…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Sarány István új könyve a Petőfi Sándort ábrázoló szobrok alapján mutatja be a költő kultuszának alakulását 

Petőfi arcai – ez a címe Sarány István újságíró újabb kötetének. A nagyváradi Holnap Könyvek Kiadó gondozásában megjelent, 

gazdagon illusztrált művet szerda délután fél öttől mutatják be Székelykeresztúron, a Molnár István Múzeumban. Az 

oknyomozásnak is beillő írás a Petőfi Sándort ábrázoló szobrok sorsán keresztül mutatja be a költő kultuszának alakulását. A 

szerzővel, valamint a könyv szerkesztőjével, Szűcs Lászlóval beszélgettünk a Hangolóban Petőfi emlékezetéről, szobrairól…” 

Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés: Fizika és robotika határán sétálva, Sándor Bulcsúval 

A fizika és a robotika határán: robotok mozgása önszerveződő módon – Sándor Bulcsú fizikus, egyetemi adjunktus a BBTE oktatója, 

az MTA külső köztestületének tagja ezzel a címmel tartott előadást a közelmúltban az EME székhelyén. „Ma már gyakran látunk 

olyan videókat, ahol emberekkel együtt sétálnak vagy különböző akrobatikus mutatványokat végeznek robotok, de legtöbbször 

nagyon egyszerű élőlények még mindig ügyesebben mozognak náluk. Munkánk során azt kutatjuk, hogy milyen alapvető fizikai 

törvényszerűségek állhatnak ezen komplex mozgásformák kialakulásának hátterében, hogyan tudnak ezek kialakulni önszerveződő 

módon, külső irányítás hiányában is. […] Az előadást követően látogattuk meg Sándor Bulcsút az egyetem központi épületében, 

ahol e témáról és az ezzel kapcsolatban folyó munkáról érdeklődtünk…” Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

A kutatások és természetvédelmi intézkedések a Szent Anna-tónál 

Tíz ország közel negyven szakembere 14 egyetemről és kutatóintézet képviseletében vulkáni gázok után kutatott a napokban a Szent 

Anna-tónál. A nemzetközi workshop keretében végzett felmérésekről Artur Ionescu kutató és Kis Boglárka Mercédesz geológus, a 

Csomád-hegységbeli rezervátum megóvása szempontjából fontos vizsgálatokról, intézkedésekről Dósa Elek-Levente, a Pro Szent 

Anna Egyesület ügyvezetője beszélt a Krónikának. […] A résztvevők a vízben és a szárazföldön is végeztek vizsgálatokat, 

elsősorban a szén-dioxidot és egyéb gázkiáramlásokat mérve. Kis Boglárka Mercédesz geológus, az MTA külső köztestületének 

tagja emlékeztetett, hogy a Csomád vulkanológiai kutatását illetően Szakács Sándor (szintén az MTA KKT), Harangi Szabolcs és 

Karátson Dávid kutatók neve kulcsfontosságú…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Végnapjait éli az óradnai magyar közösség 

A harmincöt év után újraindított magyar oktatás alig két évtizedet élt, a templomban is románul prédikál a pap. A hírmondónak  

maradt magyarok többsége pedig románul beszél. […] Szőke Kálmán nyugdíjas bányamérnököt és Strâmbu Erzsébet nyugdíjas 

könyvelővel folytattunk tartalmas eszmecserét a radnai szórvány magyar közösség múltjáról és jelenéről. […] 1966-ban majdnem 

kétszer annyian vallották magukat magyar nemzetiségűnek, mint magyar anyanyelvűnek, és ez a tendencia máig tetten érhető az 

egyre sorvadó magyar közösségben. […] A biztató kezdetet nem követte hasonló folytatás, mivel 2010 után csökkent a 

gyereklétszám, ami odavezetett, hogy 2015-ben megszűnt a magyar óvoda, és 2017-ben a magyar iskola ajtajára is végleg lakat 

került…” Forrás: Foter.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés Szigyártó Tímea kardiológussal 

Hat év egyetem, ugyanannyi szakorvosi gyakorlat, szakvizsga, egy év magán járóbeteg-rendelőben és ügyelet a marosvásárhelyi 

szív-érrendszeri és transzplantációs intézet kardiológiai osztályán. A kovásznai származású Szigyártó Tímea tizenhárom évnyi 

távollét után tért vissza Háromszékre, ez év április 15-étől a sepsiszentgyörgyi Dr. Fogolyán Kristóf Megyei Sürgősségi Kórház 

kardiológus szakorvosa. […] A kardiológia nem könnyű szakma, különösen az ügyelet megterhelő fizikailag és pszichésen is – véli 

Szigyártó doktornő. […] Szigyártó Tímea szerint nem szégyen segítséget kérni, előfordul, hogy tapasztaltabb kollégáihoz fordul 

tanácsért. „Az orvoslás csak úgy tud működni, ha elfelejtjük az egót és csak a betegért dolgozunk…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

 

 

https://szabadsag.ro/article/mar-szinte-minden-papiron-levo-ertek-digitalizalva-van
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/07/31/a-korabeli-sajtobol-a-mai-konyvespolcra/
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/07/31/barataink-es-vagy-kihivoink-a-robotok/
https://kronikaonline.ro/szines/a-kutatasok-es-termeszetvedelmi-intezkedesek-segitenek-a-szent-anna-tavat-jo-allapotban-atadni-a-kovetkezo-generacioknak
https://foter.ro/cikk/a-lenyeg-hogy-elvesztunk-vegnapjait-eli-az-oradnai-magyar-kozosseg/
https://www.3szek.ro/load/cikk/167063/a-sziv-a-motor-az-erek-a-szallitok-beszelgetes-szigyarto-timea-kardiologussal


       

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

Színészolimpiával nyitja új évadát a temesvári Csiky Gergely Állami Magyar Színház  

A temesvári Csiky Gergely Állami Magyar Színház és a ProTeszt Egyesület különleges eseménnyel, a 

színJÁTÉKOK/theatreGAMES elnevezésű tornával nyitja a 2024/2025-ös évadot. […] A megérdemelt nyári szünet után a színház 

szeptember folyamán egy bemutatóval, az elmúlt évadok öt előadásával, illetve egy filmvetítéssel nyitja meg az új évadot. 

Szeptember 9-én a brit Philip Parr rendezte Pericles tér vissza a színpadra, mégpedig a bukaresti FNT - Országos Színházi Fesztivál 

keretében…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > 

Átfogó csíkszeredai kiállítással ünnepli 50 éves fennállását a Gyergyószárhegyi Művésztelep 

A csíkszeredai Csíki Székely Múzeumban pénteken megnyíló, Szárhegy 50 című átfogó kiállítással és több gyergyószárhegyi 

rendezvénnyel ünnepli fennállásának 50. évfordulóját a Gyergyószárhegyi Művésztelep Erdélyben. A rendezvénysorozatot 

beharangozó keddi sajtótájékoztatón Kolcsár Béla, a Gyergyószárhegyi Kulturális és Művészeti Központ igazgatója rámutatott: a 

művésztelep nemcsak a képzőművészetben alkotott maradandót, hanem a kultúra olyan más területein is, mint az örökségvédelem, 

a néphagyományok továbbadása vagy a közművelődés…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

A régizene-mozgalom kezdetei Erdélyben 

Régizene-mozgalom Erdélyben és Magyarországon című kerekasztal-beszélgetés során a ’70-es évek Marosvásárhelyére 

kalauzoltak minket, ahol egy csapat zenetanári pályára készülő fiatal úgy döntött, tovább viszi Babrik Józsefnek, a kor majdhogynem 

egyetlen régi zenészének hagyatékát. […] 1975-ben a marosvásárhelyi tanárképző főiskola zene szakán egy igencsak különleges 

évfolyam kezdte meg tanulmányait…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > 

Székelykeresztúron háromszor temették Petőfi Sándort 

Szégyen, nem szégyen, székelykeresztúri diákként soha nem jártam Petőfi sírjánál. A keresztúrinál. Ugyanis neki itt is van sírja, a 

kisváros köztemetőjében. S van máshol is, mondják, szerte a nagyvilágban. Mint ahogy egyébként szülőhelye is…” Forrás: 3szek.ro: 

teljes cikk > 

 

Alexander Mušinka: A roma nyelv hasonló fejlődésen megy keresztül, mint egykor a szlovák nyelv 

Június végén a szepességi Rókus községben együttműködési memorandumot írtak alá egy kísérleti roma nemzetiségű általános 

iskola létrehozásáról. Az aláíró felek között szerepel az Eperjesi Egyetem is, amely leendő romanyelv-tanárokat képez. A képzésben 

részt vesz többek között Alexander Mušinka kulturális antropológus, akivel a roma nyelvről beszélgettünk. […] Mušinka úgy 

gondolja, hogy a roma gyerekeket saját anyanyelvükön kellene oktatni. A kérdés mindig is az volt, hogy miért nincsenek 

Szlovákiában roma nemzetiségi iskolák. […] Nagyjából hét évvel ezelőtt keresett fel az egyetemünk rektora, Kónya Péter 

professzor, az MTA külső köztestületének tagja és felkért, hogy készítsem el a program akkreditációjához szükséges aktát. Így 

2019-től akkreditálva van nálunk a tanárképzésen a roma nyelv, irodalom és reáliák oktatása. Akkoriban mindenhol azt lehetett 

olvasni, hogy kilenc diákot vettek fel. Ezek közül a diákok közül ketten fejezték be az alapképzést. […] Jelenleg összesen két 

évfolyamban 28 diákunk van, többségük roma. […] Logikus, hogy először tanárokat képezzenek, és csak ezt követően hozzák létre 

az első roma nemzetiségi iskolákat, ahogy az most történik. […] Milyen a roma nyelvű publikációs tevékenység?…” Forrás: 

Napunk.sk: teljes cikk > 

Podcast: Szeptembertől megreformálva indul az elsősök oktatása 

Több mint 400 iskola dolgozik azon, hogy szeptembertől az új oktatási program szerint kezdje meg a tanévet, ami alapján három 

ciklusra fog kilencosztályos alapiskolai oktatás. […] Ezek az iskolák közé tartozik a pozsonyi Duna utcai Magyar Tannyelvű 

Alapiskola. Az oktatási reformról és az alapiskolák három ciklusra való osztódásáról az intézmény igazgatóhelyettesével, Iró 

Erzsébettel Török Máté beszélgetett a Pátria rádió Reggeli című műsorában…” Forrás: Patria24.sk: teljes cikk > 

Cikksorozat: Az etnikai alapú politizálás lehetőségei 

Az etnikai alapú politizálás lehetőségeit kutató sorozatunkban most azokat a polgármestereket kérdeztük meg, akik a saját községük-

városuk irányításán túl az országos politika iránti érdeklődésüket is már többször kinyilvánították. Arra kértük az egyes 

településvezetőket, hogy saját tapasztalatuk, meglátásaik alapján foglalják össze, miben látják az etnikai politizálás megújulásának 

lehetőségét. […] Itt nincsenek kisebbségi problémák, a felvidéki magyarság nincs elnyomva, de szociálisan ugyanúgy hátrányos 

https://maszol.ro/kultura/Szineszolimpiaval-nyitja-uj-evadat-a-temesvari-Csiky-Gergely-Allami-Magyar-Szinhaz
https://kronikaonline.ro/kultura/atfogo-csikszeredai-kiallitassal-unnepli-50-eves-fennallasat-a-gyergyoszarhegyi-muvesztelep
https://maszol.ro/kultura/Ej-haj-gyongyvirag-A-regizene-mozgalom-kezdetei-Erdelyben
https://www.3szek.ro/load/cikk/167554/szekelykereszturon-haromszor-temettek-petofi-sandort-szazhetvenot-eve-esett-el-a-feheregyhazi-csataban-a-magyar-kolto
https://napunk.dennikn.sk/hu/4117686/el-tudja-kepzelni-hogy-a-magyar-gyerekeket-olyasvalaki-tanitja-aki-nem-erti-a-nyelvuket-ez-tortenik-a-roma-gyerekekkel-mondja-musinka/
https://patria24.rtvs.sk/2024/07/31/szeptembertol-megreformalva-indul-az-elsosok-oktatasa/


       

helyzetben van, mint egy szlovák. […] Fontos, hogy a magyar közösséget magyarok képviseljék, de nem úgy, hogy egy-két kirakat 

magyar van az egyes szlovák pártokban…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Sajó-szennyezés: Megkezdődött a munka a bányában 

Megkezdődtek a munkálatok az alsósajói bányában, ahol a bányamentő szolgálat munkatársai dolgoznak azzal a céllal, hogy 

megakadályozzák, a szennyezett bányavíz a Sajóba folyjék. Stanislav Paulík, a Központi Bányamentő Állomás igazgatójának 

becslése szerint körülbelül az év végéig sikerül elvégezni a bányamentőkre bízott munkát. Erre kapcsolódnak majd a további 

tervezett építési munkálatok, mint például a bányavizet felfogó medencék építése, a víztisztító berendezések telepítése vagy a 

bányamű biztosítása…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > 

Könyvbemutató a Mécs László Szabadegyetemen 

Szomolai Tibor, felvidéki magyar regényíró, üzletember, A @Párkereső – érett kori élvezetek és az internetes társkeresők címmel 

könyvbemutatót tartott az idei, 26. Mécs László Szabadegyetemen. Az alsószeli származású jelenleg pedig a magyarországi 

Tokajban élő írót a közelmúltban a tabudöngető regényei révén ismerte meg a nagyközönség. A Fáklyavivő, a Felvidéki Saga, A 

klán és a Cigányúton című könyvei nagy sikert arattak. Szomolai Tibor, a regény szerzője – egyben a főhőse – legújabb könyvében 

új vizekre evez, párkereső tapasztalatait írja meg. […] Ma már azonban sokkal zárkózottabb a világ. 60 éves fejjel nehezebb a 

környezetünkből párt találni…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

Kulturális programok a Gombaszögi Nyári Táborban 

Több mint ötven programhelyszín várta a résztvevőket a Gombaszög 2024 fesztiválon, amelyen idén a Grendel irodalmi sátor 

programjait a Szlovákiai Magyar Könyvtárosok Egyesülete (SZMKE) és az EZ_AZ könyvesbolt biztosították. Beck Tímea 

műfordító és Kocskovics Reczai Lilla, a komáromi Szinnyei József Könyvtár munkatársa vezetésével valósultak meg a Grendel-

sátor beszélgetései, kvízei, workshopjai és könyvvásárja. […] Néptánc- és népdaltanítással, koncertekkel, folk-kocsmakvízzel, 

esténként pedig fergeteges táncházzal várta a hagyományos magyar kultúra rajongóit a július 16. és 20. között megrendezett 

Gombaszögi Nyári Tábor és annak szerves részét képező FolkSzöglet nevű fesztiválhelyszín. FolkSzöglet népszerűségéről Farkas 

Józseffel, a Hagyományok Háza Hálózat szlovákiai kirendeltségének vezetőjével beszélgettünk…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk 

> teljes cikk 2 > 

Beszélgetéssorozat: Jozef Černek, a komáromi Matica-ház igazgatója 

Hogyan látják a szlovákiai magyarokat a szlovákok? Beszélgetéssorozatunk első részében Jozef Černekkel, a komáromi Matica-ház 

igazgatójával, a Dramaťák színjátszó társulat vezetőjével beszélgetünk, aki 2009-től a Matica slovenská helyi szervezetének elnöke, 

2012-től a székház igazgatója. […] Ez akkoriban volt, mikor tetőzött a feszültség a komáromi Cirill és Metód szobor körül. S mikor 

a politikusok annyira kiélezték a helyzetet, hogy az elődöm már nagyon nehezen bírta. […] Ekkor jöttem rá, hogy hatalmas 

különbség van az átlagemberek és a politikusok között. Az utóbbiak azok, akiknek szükségük van a konfliktusra, egyszerűen csak 

így tudnak működni. […] Fico és Slota is ezt csinálta: problémát gerjesztett ott, ahol nem volt. S ezt csinálták a fasiszta pártok is, 

például Kotleba. Ő felhívott egyszer, hogy megegyeztek a Jobbikkal, hogy verekedni fognak a Matica-székház ellőt. […] A 

nemzetiségi kérdést, ami 20 évvel ezelőtt volt téma, én egyáltalán nem látom a jelenkor problémájának. Most pedig már túl vagyunk 

a választásokon. Abszolút senkit nem érdeklünk…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk >  

Ötven éve barangolnak két keréken a Honismereti Kerékpártúra résztvevői 

Mi nemcsak hagyományokat ápolunk, hanem teremtünk is, az 50. Honismereti Kerékpártúra során az évek alatt felgyülemlett 

hagyományokat szeretnénk új élettel, fiatalos lendülettel feltölteni – mondta Hodossy Katalin, az idei túra főszervezője. […] Idén 

rendhagyó módon már szombaton összegyűltek a „HKT-sok”, hogy a losonci történelmi városházán elevenítsék fel a Honismereti 

Kerékpártúra fél évszázadát. Mintegy százan, a HKT alapítói, társszervezői, a kezdetektől vagy a csapathoz a közelmúltban 

csatlakozó túrázók emlékeztek a mozgalom elmúlt ötven évének mérföldköveire…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

Rangos djat kapott a kétyi iskola 

Az Érsekkétyi Egyházi Alapiskola és Óvoda idén a szlovákiai magyar oktatási intézmények közül egyedüliként nyerte el a 

Legaktívabb Iskola címet a 2024-es Fenntarthatósági Témahét keretén belül. Az iskola a Fenntarthatósági Témahét lezárásának 

számító budapesti AlmaZöld Konferencián és Díjátadón vehette át a címet és a nyereményt a múlt tanév végén. A kétyi iskola három 

diákját két pedagógus, Varga Tímea és Oszlík Kinga kísérték el. […] A kétyi intézménybe az óvodát is beleszámítva jelenleg 82 

https://ma7.sk/kozelet/juhasz-andras-a-felvideki-magyarsag-nemcsak-csallokozrol-es-komaromrol-szol-tessek-a-tobbi
https://ma7.sk/aktualis/hajos-zoltan-nem-kirakatmagyarokra-van-szukseg
https://ma7.sk/tajaink/sajo-szennyezes-megkezdodott-a-munka-a-banyaban
https://felvidek.ma/2024/07/a-parkereso-erett-kori-elvezetek-es-az-internetes-tarskeresok-konyvbemutato-a-mecs-laszlo-szabadegyetemen/
https://felvidek.ma/2024/07/minosegi-irodalmi-programok-a-gombaszogi-nyari-taborban/
https://felvidek.ma/2024/07/minosegi-irodalmi-programok-a-gombaszogi-nyari-taborban/
https://felvidek.ma/2024/07/iden-is-fiatalok-szazai-fesztivaloztak-a-folkszogletben/
https://napunk.dennikn.sk/hu/4082052/jozef-cernek-a-turocszentmartoniaknak-es-a-zsolnaiaknak-meg-mindig-el-kell-magyaraznom-hogy-ha-komaromban-jo-napottal-koszonnek-nekik-az-nem-provokacio/
https://napunk.dennikn.sk/hu/4118280/otven-eve-barangolnak-ket-kereken-a-szulofoldon-lezart-egy-korszakot-es-nyit-egy-ujat-a-honismereti-kerekpartura/
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tanuló jár. Ennek ellenére a múlt tanévben mintegy 60 programot szervezett az iskola, míg a diákok több mint 25 versenyen vettek 

részt, s mintegy 100 művet készítettek különböző pályázatokra, amihez Oszlík Kinga szerint „az egész iskola összefogására szükség 

volt…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > 

Múltidéző: A busai Zsélyi Aladár emlékszoba érdekességei 

Zsélyi Aladár a magyar aviatika úttörője, aki Csaláron született majd Losoncon végezte el a középiskolát, és akinek a tiszteletére 

földijei egy emlékszobát alakítottak ki Busán. Végh Zoltán polgármesterrel a repülőgép tervezés hőskorán kívül a vízi turizmus 

Ipoly menti perspektíváiról, az egykor volt fürdőéletről, egy különleges vasúti hídról és a nyugodt életmódról beszélgettünk…” 

Forrás: Patria24.sk: teljes cikk > 

 

Több mint hárommillió dinárt fizetne az állam a negyedik gyerek után 

Milica Đurđević Stamenkovski szerb családügyi és demográfiai miniszter is megerősítette a korábbi hírt, miszerint a gyermekes 

családok pénzügyi támogatásáról szóló törvény módosításában javasolni fogják a negyedik gyermek után járó támogatás növelését. 

[…] Az elsőszülött után az egyszeri támogatás 500 ezer, a második után 600 ezer, a harmadik után 2 millió 280 ezer, míg a negyedik 

gyermek után 3 millió 180 ezer dináros támogatás járna. A gyermekes családok anyagi támogatásáról szóló törvény várhatóan 

október elsejétől lép életbe, akkortól pedig a Balkánon Szerbiában lesz a legmagasabb a támogatás a születendő gyermekek után. 

Szerbiában tavaly mindössze 60.813 baba született. Ez a legalacsonyabb születésszám 1900 óta. […] Gábrity Molnár Irén egyetemi 

tanár, az MTA külső köztestületi tagja szerint a biztonságos, családbarát társadalom növeli igazán a gyermekvállalási kedvet. […] 

Az ifjúságkutatásunk azt mutatta, hogy a fiatalok gyermekvállalási hajlama nagyban függ attól, hogy mennyire látják biztosnak a 

jövőjüket…” Pannonrtv.com: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Szabadkán nyílik meg a Mathias Corvinus Collegium (MCC) vajdasági központja 

Szabadkán nyílik meg a Mathias Corvinus Collegium vajdasági központja, amely a legtehetségesebb helyi és környékbeli magyar 

fiatalok tehetséggondozását vállalja fel. Az MCC programjai évek óta elérhetőek Erdélyben és Kárpátalján, tavaly óta pedig már 

Felvidéken is jelen van az MCC. Szabadkán a tanévet 25 általános iskolás és 25 középiskolás kezdheti meg. […] Az alapítványt 

július 15-én jegyezték be Szerbiában, egy 7 tagú igazgatóbizottság irányítja…” Vajma.info: teljes cikk > 

Ünnepélyes oklevélosztással zárult a Magyar Nemzeti Tanács szerb nyelvi felzárkóztató képzése Újvidéken 

A nyaranta zajló kéthetes tanfolyamot és nyelvi tábort 2012 óta szervezik meg. Idén csaknem 120-an jelentkeztek a felkészítőre. 

Hét településen nyolc oktatóval zajlott a munka, majd a képzéssorozat utolsó állomásaként egy nyelvi tábor következett, amelyet 

Újvidéken, az Európa Kollégiumban tartottak meg…” Pannonrtv.com: teljes cikk > 

Az aracsi Pusztatemplom emléknapja 

Megtartották az aracsi Pusztatemplom emléknapját a Magyar Nemzeti Tanács és a Torontáltorda Településfejlesztési Alapítvány 

szervezésében. Az Aracson található templomromot, amelyet Törökbecse, Beodra, Karlova és Basahíd határol, a vajdasági magyar 

közösség legfontosabb szakrális emlékhelyének tekintik. Az aracsi Pusztatemplom a 13. században épült, és ez az egyik legkorábbi 

építészeti emlék Vajdaságban. A templom sorsa a 16. századi török pusztítások következtében megpecsételődött, amikor a település 

elnéptelenedett…” Rtv.rs: teljes cikk > 

 

Tusványos – kárpátaljai szemmel 

Július 23–28. között rendezték meg az erdélyi Tusnádfürdőn a 33. Bálványosi Nyári Szabadegyetemet és Diáktábort, közismertebb 

nevén Tusványost. Mint minden éven, idén is a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) képviselte a kárpátaljai 

magyarságot a különböző témájú panelelőadásokon és kerekasztal-beszélgetéseken. Az első kárpátaljai vonatkozású kerekasztal-

beszélgetésre csupán szerdáig kellett várni. […] A nők politikában betöltött szerepéről és annak fontosságáról is szó esett a 33. 

Bálványosi Szabadegyetemen. Balogh Lívia, a KMKSZ Ungvári Középszintű Szervezetének elnöke szerint a nőknek nehezebb a 

politikai terep, különösen a szláv területeken. […] A pályaorientáció és a tudatos iskolaválasztás metszéspontjai című program […] 

https://ujszo.com/regio/rangos-djat-kapott-a-ketyi-iskola
https://patria24.rtvs.sk/2024/07/31/a-magyar-repules-uttoroje-nogradban-lett-a-felhok-szerelmese/
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/tobb-mint-harommillio-dinart-fizetne-az-allam-negyedik-gyerek-utan
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/serkentheto-e-penzzel-gyermekvallalasi-kedv-szerbiaban
https://szmsz.press/2024/07/30/jol-jarhatnak-akik-november-elseje-utan-szulnek/
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29802/Szabadkan-nyilik-meg-a-Mathias-Corvinus-Collegium-MCC-vajdasagi-kozpontja.html
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/hogy-nyelv-ne-legyen-akadaly
https://www.rtv.rs/hu/vajdas%C3%A1g/az-aracsi-pusztatemplom-eml%C3%A9knapja_1558420.html
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során Orosz Ildikó, a Rákóczi-főiskola korábbi rektora és jelenlegi elnök asszonya, az MTA külső köztestületének tagja osztotta 

meg tapasztalatait a pályaorientáció elméleti és gyakorlati oldaláról…” Forrás: Karpatalajalap.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Mozgósítás: Hányan próbálnak kibúvót keresni a doktori képzéssel? 

A háború óta Ukrajnában jelentős növekedést tapasztalnak a doktori képzésre jelentkezők számában. Különösen magas a 30 év 

feletti férfiak aránya. „A statisztikák szerint 2022-től kezdve az addig átlagosan évente 7-8 ezer főre tehető doktori hallgatói létszám 

hirtelen megugrott. Akkor még a hadköteles korú férfi jelentkezők száma nem haladta meg a 33 százalékot. […] A háború első 

évében azonban több mint 15 ezer jelentkezőt regisztráltak. […] Az idén doktori képzésre 91 561 ember pályázik. Ezt a minisztérium 

„minden idők rekordjának” nevezte. […] A többség a doktori képzést „használta” a katonai szolgálat elkerülésére. Erre reagálva az 

oktatási minisztérium az idén bevezette, hogy az esti vagy levelező képzésre csakis önköltségen lehet jelentkezni, amely nem jogosít 

fel a katonai szolgálat alóli felmentésre. Annak érdekében viszont, hogy ne vegyék el a „valódi”, motivált jelentkezők kedvét és 

lehetőségét a felvételire, az állami ösztöndíjas helyek számát jelentősen, 3 200-ról 7 000-re növelték. […] A parlament gazdasági 

bizottsága által korábban nyilvánosságra hozott adatok azt mutatják, hogy 11,1 millió, 25 és 60 év közötti ukrán férfit tartanak 

nyilvántartásban Ukrajnában. Közülük becslések szerint 3,7 milliót lehetne mozgósítani…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > teljes 

cikk 2 > 

 

Beszélgetés: Bruck Edith, író 

Róma egyik elegáns utcájában, a Spanyol lépcső és a Piazza del Popolo között él Bruck Edith, aki tizenkét évesen élte túl Auschwitz, 

Dachau és Bergen-Belsen poklát. Olaszországban az elmúlt évtizedek során szeretett és megbecsült íróvá vált, műveit rangos 

díjakkal jutalmazzák. […] Harminc kötetéből eddig hatot fordítottak le magyarra. Nem keveselli? Nem tőlem függ. Van, amit le 

sem akarnak fordítani. Nem a legnagyobb szabadság van most Magyarországon. Mit csináljak? Mondtam, hogy ez nem jó. A legelső 

könyvemből ki akartak húzni két sort. Át volt húzva pirossal. Nem veszem ki, mondtam. […] A kortárs magyar írók között van 

kedvence? Nem ismerem őket. ‒ Öt évvel ezelőtt, amikor még jó volt a látása, szívesen fordított volna új magyar verseket, mondja. 

„Sajnos olyanokat küldtek, amelyek nem tetszettek. […] Írni még tudok. Az jó. Az a legjobb. Eddig mindent kézzel írtam. Mindent 

a világon. Olvasható a kézírásom. Aztán begépelik…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > 

Pihenés és tanulás a diaszpóra tanárainak 

Háromszáz magyar pedagógus részvételével rendezték meg július 12-18. között az Összmagyar Tanártábort Sátoraljaújhelyen. A 

világ minden tájáról érkezett résztvevők közt egy tiroli és három vorarlbergi táborozó képviselte Ausztriát. […] A táborban a Kárpát-

medencén kívüli magyar diaszpórából összesen 18-an vettek részt. Ausztria mellett Bosznia-Hercegovina, Németország, Anglia, 

Wales, Kolumbia, Argentina és Ausztriália és képviseltette megát…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Herjeczki A. Géza Kornya-életműdíjban részesült 

A szórványmagyarság összetartásában végzett kimagasló teljesítményéért Kornya Mihály-életműdíjban részesült Herjeczki András 

Géza, a Detroiti Magyar Baptista Gyülekezet nyugalmazott lelkipásztora. A Magyar Baptista Világszövetség rangos elismerésének 

történetéről és a díjazottakról szól összefoglalónk: […] A 2024-es elismerés ünnepeltje, a 75 éves Herjeczki Géza lelkipásztor, aki 

a Ráma Táborban, az Amerikai Magyar Baptista Szövetség 116. közgyűlésén vehette át a díjat a Világszövetség elnökétől (Püsök 

Dániel) és egyik alelnökétől (Borzási Pál, Erdély). […] Az amerikai kontinensen magyar baptistáinak összetartásában – 

lelkipásztorként és az Amerikai Magyar Baptista Szövetség egyik vezetőjeként – kimagasló és kétségtelen érdemeket szerzett. 

Emellett a 90-es évektől napjainkig szerkeszti az Evangéliumi Hírnök nevű lapot, amely 1908-as alapításától kezdve mind a mai 

napig folyamatosan megjelenik…” Forrás: Bocskairadio.org: teljes cikk >  

 

 

   

              

            Összeállította: Bóna László 

https://karpataljalap.net/2024/07/31/33-tusvanyos-karpataljai-szemmel
https://karpataljalap.net/2024/07/29/jobb-palyat-diakjainknak
https://kiszo.net/2024/07/30/mozgositas-hanyan-probalnak-kibuvot-keresni-a-doktori-kepzessel/
https://kiszo.net/2024/07/21/lejart-a-hatarido-mire-szamithatnak-a-hadkotelesek-akik-elmulasztottak-az-adategyeztetest/
https://kiszo.net/2024/07/21/lejart-a-hatarido-mire-szamithatnak-a-hadkotelesek-akik-elmulasztottak-az-adategyeztetest/
https://ujszo.com/kultura/ne-gyuloljunk-senkit-a-vilagon
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3265987/
https://www.bocskairadio.org/dr-herjeczki-a-geza-kornya-eletmudijban-reszesult-interju-dr-meszaros-kalman-egyhaztortenesszel/

